
رونمایی از سردیس یک پزشک در تهران
به همت سازمان زیباسازی شهر تهران، سردیس دکتر ضیاءالدین 
یزدیــان، اســتاد چشــم پزشــکی و نخســتین جــراح انحــراف چشــم 
کودکان در میدان قزوین و روبه روی بیمارســتان فارابی نصب شد. 
همچنین به  مناسبت روز پزشک، پویشی با شعار »پزشکان عزیز، با 
شما حالمون خوب است« راه اندازی و بنرها در سطح شهر و مقابل 

مراکز درمانی و بیمارستانی قرار داده شده بود.
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محمد فخارمترو
روزنامه نگار

شورا

   پارکینگ استاندارد بسازید
رحمانی پناه گفت: »شهرداری باید با خریدن پلاک هایی، پارکینگ های استاندارد بسازد و در اختیار 
اهالی بگذارد. شهرداری برای رفع کسری پارکینگ شــهروندان باید به ساخت پارکینگ اقدام کند 
یا از خودروســازها بخواهد که در ساخت پارکینگ سهم داشته باشــند. چرا باید سود را آنها ببرند و 
آسیب هایش برای مردم باشد؟« به گفته او یوسف آباد بیشتر از محله های دیگر درگیر این معضل است 

و اهالی برای انجام کارهایشان ترجیح می دهند با خودرو بیرون نروند.

   پارکینگ به منطقه 6می آید
تفاهمنامه ساخت پارکینگ طبقاتی بزرگ که 20سال مطالبه مردم، بیماران و کادر پزشکی بیمارستان 
امام خمینی و شریعتی بوده، انجام و وارد مراحل اجرایی شــده است. علیرضا صادقی بخش، معاون 
حمل ونقل و ترافیک منطقه6 می گوید: »تفاهمنامه های سه جانبه بیمارستان، شهرداری و دانشگاه 
علوم پزشکی انجام شــده و تامین اعتبار صورت گرفته است. همچنین از محل درآمدهای شهرداری 
که بابت کسری پارکینگ از شهروندان دریافت شده در ساخت پارکینگ منطقه6 هزینه شده است. 
صادقی بخش می گوید: »بخشی از کار اجرایی ساخت پارکینگ بیمارستان شریعتی شروع و قرارداد 
هم منعقد شده و مشغول تخریب هستیم و با آماده شدن نقشه وارد فاز عملیاتی می شویم.« به گفته 
صادقی بخش، پارکینگ مهدکلینیک منطقه6 که اوایل امسال راه اندازی شده، از بخشی از بار ترافیک 
منطقه و اطراف بیمارستان شریعتی می کاهد. معاون حمل ونقل و ترافیک منطقه می گوید: »بهترین 
راهکار حل مشکل پارکینگ یوسف آباد گسترش حمل ونقل پاک است. در مدیریت شهری یک بحثی 
وجوددارد مبنی بر اینکه ساخت پارکینگ همه جا راهکار خوبی نیست چون تقاضای سفر را بیشتر 
می کند. بهتر است با ارتقای مدهای حمل ونقل عمومی مردم را به استفاده از این ناوگان تشویق کنیم؛ 

کاری که در مورد محله جهان آرا انجام و اخیرا یکی دیگر از ایستگاه های این محدوده راه اندازی شد.

صفر تا صد یک جلسه شفاف
موضوع انتصابات در شهرداری تهران 
مورد ســؤال و بررســی قرار گرفت و 
شهردار تهران با حضور درصحن، چند 
نکته را در این زمینه مطرح کرد که مورد 

توجه اعضای محترم شورای شهر و همچنین رسانه ها بود.

نکته اول   شــهردار تأکید کرد که در این دوره از مدیریت 
شهری، اهتمام جدی به استفاده از پتانسیل های درون سازمانی 
وجود دارد و به این نکته اشاره شــد که از بین تمام پست های 
انتصاباتی مرسوم در بدنه شهرداری تهران، طی دوره مدیریت 
جدید شهری، برای بیش از 90درصد پست ها، احکام صادر شده 
متعلق به پرسنل خود شهرداری تهران است. این موضوع، یعنی 
نگاه و توجه به درون خانواده شهرداری تهران، فوق العاده تقویت 
شده که خبر و نکته خوبی برای کسانی بود که سال ها کوله باری 

از تجربه و مهارت را در بدنه شهرداری تهران کسب کرده اند.
نکته دوم    شهردار توضیح داد که فرایند انتصاب مدیران 
شــهرداری در این دوره از مدیریت شهری به  صورتی است که 
علاوه بر استفاده از خرد نخبگانی و مشورت با گروه های هدف، 
انتصابات در کانون های ارزیابی با حضور استادان دانشگاه مورد 
توجه قرار می گیرد. لذا در این فرایند از این ظرفیت ها استفاده 
می شود. این اخبار و توضیحات، هم مورد توجه اعضای محترم 
شورای اسلامی شهر تهران و هم کارکنان شهرداری قرار گرفت.

نکته سوم   درخصوص مبحث انتصابات، موضوعی که مطرح 
شــد این بود که انتصابات به  طور خاص بر مبنای کدام  یک از 
اساسنامه های مصوب صورت گرفته است؟ با توجه به توضیحات 
شفافی که شهردار محترم تهران در صحن ارائه کردند، مشخص 
شد که ما در اساسنامه سازمان ها دچار نوعی گستردگی هستیم 
و این ضرورت احساس می شود که باید به سرعت و البته با دقت، 
نسبت به دستیابی به یک اساسنامه ای که تیپ بوده و مصوب 
شورای شهر و وزارت کشور باشد، اهتمام داشته باشیم. در همین 
رابطه تاریخچه اساسنامه ها مورد بررسی قرار گرفت و طبیعی 
است وقتی در مورد اساسنامه ها با یک مبنایی می شود تعابیر و 
برداشت های مختلفی داشت، بهتر است که زودتر در مورد آن 

اقدامات لازم صورت پذیرد.
نکته چهارم   در ابتدای این دوره از مدیریت شهری، با لایحه ای 
که ارائه شده بود، شورای شــهر تهران به شهرداری اجازه داده 
بود تا اساسنامه های سازمان ها را که مربوط به سال 1400بود، 
متوقف کند و یک لایحــه دیگر برای اساســنامه های جدید 
داشته باشد. در بازه زمانی ای که مقرر شده بود، شهرداری این 
اساسنامه ها را تقدیم شورا کرد. زمانی که شورای شهر تهران این 
اساسنامه ها را بررسی می کرد، با نامه وزارت کشور مواجه شد. در 
این نامه وزارت کشور اصرار داشت با توجه به اینکه اخیرا فرایند 
تصویب اساسنامه ها انجام شده بود، شورای شهر صرفا آن بخش 
از اساسنامه را که قرار است مفاد آن تغییر کند، پیشنهاد بدهد، 
نه اینکه کل اساسنامه در این رابطه مورد توجه قرار بگیرد. در 
مجموع پیرامون این موضوع لازم است تا جلسات کارشناسی 

برگزار شود.
نکته پنجم   تبدیل وضعیت استخدامی ایثارگران در شهرداری 
تهران هــم موضوع بعدی اســت؛ یکی از تکالیــف قانونی که 
شــهرداری تهران موظف بود در مورد آن اهتمام داشته باشد، 
بحث تبدیل وضعیت استخدامی ایثارگران است که به  عنوان 
قانون از طرف مجلس شورای اسلامی ابلاغ شده بود. خوشبختانه 

شهرداری تهران در این زمینه پرچمدار است. 
* معاون برنامه ریزی، توسعه سرمایه انسانی و امور شورای شهرداری تهران

قانون، دست مافیا را خواهد بست
نمایندگان مجلس خواستار موشکافی و ارائه لایحه مقابله با ساخت وساز غیرمجاز شدند
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حفظ »روددره ها« و افزایش مسیرهای کوهپیمایی

امیر قاسمی، رئیس ستاد گردشگری شهرداری تهران: مراسم آیین رونمایی از ثبت ملی اثر منقول فرهنگی و 
تاریخی مجسمه کوهنورد »سربند« برگزار شد. این اقدام در راستای تأکید شهردار تهران برای حفظ روددره ها 

و افزایش مسیرهای کوهپیمایی جهت توسعه فرهنگ کوهنوردی صورت گرفت.

میزبانی از آیین بدرقه زائران حسینی
سیدمحمدرحیم مرتضوی، شهردار منطقه9: ساعت 20 روز جمعه، آیین بدرقه خادمان و زائران حسینی 
با حضور خانواده های تهرانی به ویژه نوجوانان زائر، موکب داران، مسئولان و تمامی دستگاه های اجرایی 

برگزار خواهد شد.

استقرار 350دستگاه اتوبوس در منطقه زرباطیه عراق
مهدی علیزاده، رئیس کارگروه حمل ونقل عمومی کمیته خدمات شهری اربعین حسینی: حدود ۳۵0دستگاه 
اتوبوس از مرز مهران وارد و در منطقه زرباطیه کشور عراق مستقر شدند و زائران را تا شهر کوت منتقل می کنند. 

همزمان با ورود زائران از مرز مهران، خدمات رسانی ناوگان اتوبوسرانی نیز آغاز شده است.

بهره مندی از ظرفیت کنشگری دختران نوجوان در »هزار امید«
مریم اردبیلی، مدیــرکل اداره امور زنان و خانواده شــهرداری تهــران: »هزار امید« از جملــه طرح های مختص 
دختران نوجوان پایتخت است. این طرح، راه دختران نوجوان توانمند و فعال در حوزه های اجتماعی و فرهنگی 

پایتخت را که علاقه مند به فعالیت های داوطلبانه، کنشگرانه و خیرخواهانه هستند، هموار کرده است.

گزارش کار امروزمجید باقری*یادداشت

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه 

روز چهارشــنبه در آیین رونمایــی از ثبت ملی اثر منقــول فرهنگی و 1
تاریخی مجسمه کوهنورد سربند حاضر شدم. این مجسمه یادبود 
استاد امیر شاه قدمی معروف به مجسمه کوهنورد در میدان سربند 
بود که ثبت ملی شد و لوح زندگینامه ایشان نیز تهیه و در این مکان 

نصب خواهد شد.

سیدمهدی صباغ

منطقه 

برنامه ریزی های نهایی بــرای آیین بدرقه خادمان و زائران حســینی 9
در میــدان آزادی را انجــام دادم و مقــرر شــد مخازن آب آشــامیدنی 
در محوطه میدان مســتقر شــود. همچنین برای تامین ایمنی طی 
بازدیدی از ســوی مدیــران و کارشناســان HSE مــوارد عدم انطباق 

مشخص و به مبادی ذیربط جهت رفع، ارسال شده است.

محمدرحیم مرتضوی

منطقه 

امروز صبح در نشســتی به منظور اجــرای عملیات تقاطــع حکیم تعاون 5
شــرکت کردم که به رفع موانع نزدیک تر شــدیم. ســپس جلسه کمیته 
ایمنی با موضــوع مجتمــع بوســتان پونــک و ســاختمان های پرخطر در 
حضور شهردار تهران برگزار و تدابیر و اقدامات لازم اتخاذ شد. همچنین 
دیدارها و جلسات جاری اداری نیز در حاشیه این دو برنامه وجود داشت.

احسان شریفی

منطقه 

بازدید میدانی مشترکی با حضور رضا صیادی، مدیرعامل سازمان 12
زیباسازی شهرداری و جمعی از مدیران شهری از میدان قیام داشتم 
و بر این اساس بازسازی و اصلاح هندسی میدان قیام و نصب المان 

برای این میدان پیگیری شد.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه 

روز پزشــک بهانه ای شــد تــا بــا مدیریــت و کادر درمان بیمارســتان 18
شــهدای یافت آبــاد دیدار داشــته باشــم و ضمــن تجلیــل از آنها، به 
مطالبات یکی از قدیمی ترین بیمارستان های پایتخت رسیدگی کنم.

محمد جواد خسروی

منطقه 

صبــح دیــروز توفیــق شــد بــا همراهــی علیرضــا نادعلی، ســخنگو و 3
نایب رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر تهران و جمعی 
از مدیران منطقه از سایت اختصاصی، حوزه خدماتی و گذرگاه مرزی 
چذابه و روند آماده سازی  این منطقه جهت خدمات رسانی به زائران 

مراسم پیاده روی اربعین حسینی بازدید مشترکی داشته باشیم.

حمید جوانی

منطقه 

هماهنگی برای فعالیــت پایگاه خدمات اجتماعــی منطقه را انجام 11
دادم. ایــن پایــگاه در 2محــور فعالیت هــای عمومــی و اختصاصــی 
در قالــب مداخلــه، مــددکاری و روانشناســی به منظــور کنتــرل و 
پیشــگیری از گرایش نوجوانان به مواد مخدر آماده خدمت رســانی 

به مددجویان است.

سید محمد موسوی

منطقه 

نظارت و پایش مستمر پروژه های عمرانی منطقه در داشبورد کاری 16
مدیــران منطقه قــرار گرفته اســت. جلســه ای بــا حضور مدیــران و 
معاونان برگزار شد و خواستم تا پایش ۳پروژه عمرانی اصلی منطقه 

ازجمله بوستان محله جوادیه با نظارت ویژه انجام شود. 

محمدامین سالاری پور

منطقه 

امروز به همراه مدیران شــهری منطقــه، بازدیدی از محــل برگزاری 7
مراســم بــزرگ اجتماعــی اربعینی هــا انجــام دادم و درخصــوص 
اقدامات لازم و اقــلام موردنیاز برای برگزاری باشــکوه این مراســم، 

تصمیم گیری کردم.

نصرالله آبادیان

منطقه 

میزبــان حبیب کاشــانی، عضو شــورای شــهر در ســاختمان مرکزی 14
شــهرداری منطقه بودیم و با همراهی ایشــان در جریان مشکلات 

اهالی منطقه قرار گرفتیم که به برخی مسائل پاسخ داده شد.

امیر یزدی

منطقه 

جلسه ای برای هماهنگی کارهای مراسم اربعین برگزار کردم.20
رضا شنگی

منطقه 

روز گذشــته دیداری با دکتر پازوکی، رئیس دانشــگاه علوم پزشکی 2
ایران به مناســب روز پزشــک داشــتم و آمادگی منطقه در حمایت 
از طرح توســعه دانشــگاه علوم پزشــکی در آســتانه مراکز آموزشــی 

را اعلام کردیم. 

مهدی صالحی

منطقه 

روز گذشــته توفیق داشــتم محمولــه ملزومــات خدمات شــهری و 10
کمک هــای مردمــی موکب امــام هــادی)ع( ســتاد مردمــی اربعین 
حســینی منطقــه را بــه قــرارگاه طریق الحســین)ع( ارســال کنیــم. 
همچنین هماهنگــی تحویل و تخلیــه دیگر اقلام خدمات شــهری 
و ملزومــات مردمی چایخانه رضوی انجام شــد و به امیــد خدا برای 
موکب امام هادی)ع( واقع در عمود ۸۳۳ بارگیری و ارسال می شود.

مهدی اخ الصنایع

منطقه 

از رونــد پیشــرفت پروژه هــا در منطقــه بازدیــد کــردم و در مراســم 6
پلاک کوبــی خیابانــی کــه مزیــن به نــام یکی از شــهدا شــده اســت، 
شرکت کردم. نشست صمیمی با خبرنگاران حوزه شهری در موزه 
فرش ایران داشتیم. همچنین به مناسبت روز پزشک در درمانگاه 

شهرداری حاضر شدیم و از پزشکان این مرکز تقدیر کردیم.

مرتضی روحانی

منطقه 

در کمیسیون نامگذاری معابر و اماکن شورای اسلامی شهر تهران 13
حاضر شدم و در این جلسه پیشنهاد نامگذاری ۵معبر به نام مبارک 

شهدا در دیار پیشگامان انقلاب اسلامی بحث و بررسی شد.

هادی علی احمدی

منطقه 

در آییــن بدرقه کاروان خادم الحســین)ع( به شــهر نجف اشــرف 19
شــرکت کــردم. ایــن مراســم در نمازخانــه بــا حضــور معاونــان و 

مدیران برگزار شد.

تورج فرهادی

منطقه 

روز گذشته با حضور در پژوهشگاه رویان ضمن تبریک بزرگداشت 4
ابوعلــی ســینا و روز پزشــک از نزدیک شــرایط پژوهشــگاه را بازدید 
کردیم و در نشستی درباره وضعیت موجود بحث و تبادل نظر شد.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه 

روز گذشته، جلسه شناسایی و ساماندهی فضاهای بی دفاع شهری 17
را داشتم و در این نشست ضمن بررسی مسائل و چالش های این 

حوزه، به منظور رفع چالش ها دستوراتی صادر شد.

رضا سیفی

منطقه 

به مناسبت روز پزشک، در کلینیک شهر سالم منطقه حضور پیدا 8
 HSE کردم و ضمن عرض خداقوت به کادر درمان، رفع موضوعات

این کلینیک در دستور کار قرار گرفت.

فاطمه تنهایی

منطقه 

در نشست تعاملی با اداره کل های برنامه و بودجه و پایش برنامه، 15
کنترل پروژه و ارزیابی عملکرد شــرکت و بر ضرورت توجه به توزیع 

مناسب سرانه های شهری منطقه تأکید کردم. 

محمد شیری

منطقه 

در جلسه شورای مدیران ارتباطی و روابط عمومی های صنایع شرکت 21
کردم تا با هم افزایی بین شــهرداری و واحدهــای تولیدی و صنعتی 
واقع در منطقه، شرایط تازه ای برای توسعه فعالیت های مسئولیت 

اجتماعی صنایع در منطقه2۱ ایجاد شود.

رضا پوریافر

منطقه 

در نخســتین جلســه کاری ام با همکارانم در معاونت شهرســازی و 22
معماری منطقه22 ایمن سازی  گودهای پرخطر رها شده در منطقه 
به شکل ویژه در دستور کار قرار خواهد گرفت. به همت همکارانم 
در منطقه، از ۴۴گود پرخطر شناسایی شده ۱0گود رفع خطر شد و 

بقیه در مرحله تعیین تکلیف هستند.

رضا شرفی

ساخت وسازهای غیرمجاز همچون زخمی کهنه بر تن تهران 
جای گرفته اند و هرازگاهی زخمی جدید در خیابان و کوچه ای 
سر باز می کند تا یادآور شــود این معضل هنوز حل نشده و 
تهران به دلیل نبود قانون بازدارنده هنوز با ســوداگران این 
حوزه دست به گریبان است. ســاختمان های غیرمجاز محله 
خلازیر و دستور شــهرداری برای تخریب شان، موجب شد تا 

بار دیگر زنگ خطر مقابله با این معضل شهری به صدا دربیاید و 
شهرداران 18کلانشهر در اقدامی مشترک، نامه ای را خطاب به 
سران قوا ارسال کنند. این شهرداران در نامه  ارسالی، خواستار 
جرم انگاری ساخت وساز غیرمجاز و تعریف مسئولیت کیفری 
برای ســازندگان این سازه ها شدند تا شــاید با تکیه قانون، 
خلأهای مقابله با مافیای ساخت وساز رفع شود. هر چند ورود 
نمایندگان مجلس در قامت اهالی قوه مقننه می تواند راه را برای 
فرصت طلبی سواداگران مسدود کند و نقطه پایانی بر داستان 
پر واهمه ساخت وسازهای غیرمجاز بگذارد، اما برخی با نگاهی 
نقادانه خواهان تغییر در برخــی از مصوبات مجلس در رابطه 

با این ساخت وسازهای غیرمجاز هستند؛ چراکه اهالی خانه 
ملت در جریان بررســی بودجه 1402زمانی که بحث به دادن 
امکانات به این ساخت وسازها رسیده بود، تصمیم گرفتند برای 
استفاده کنندگان غیرمجاز از آب، برق، تلفن، فاضلاب و گاز، 
انشعاب های غیردائم مطابق با تعرفه مربوط در محدوده شهرها 

و روستاها برقرار شود.

 مجلس، آماده همکاری برای
پیشگیری از ساخت وساز غیرمجاز است

اقبال شــاکری، عضو کمیســیون عمران در 
مجلس:  اگر در زمینه پیشگیری از ساخت وساز 
غیرمجاز مشکلی وجود دارد، شهرداری ها باید 
به موشکافی موضوع بپردازند تا مشخص شود 
برای پیشگیری از این پدیده چه مشکلاتی داریم 
و آن را در قالب لایحه به مجلس بیاورند. اگر در 
زمان حادثه پلاسکو، کلینیک سینا و متروپل از 
جانب شهرداری ها، شوراهای شهر، شورای عالی 
استان ها، وزارت کشور و...سندی ارائه می شد که 
چرا برای اجرای بند 14ماده 55قانون شهرداری ها 
و ماده 100قانون شهرداری ها دچار مشکل هستند، 
ما زودتر در جریان مشــکلات قرار می گرفتیم 
و رســیدگی می کردیم. مجلس آماده هرگونه 
همکاری است، اما مســئله این است که هنوز 
جزئیات این مشکلات به دست نیامده و به مجلس 
ارسال نشده اســت تا ما دست به اقدامی بزنیم. 
نباید اجازه بروز تخلف را بدهیم و باید در میدان 
پیشگیری به درستی وارد شــویم. در رابطه با 
دادن انشعاب موقت به برخی از ساخت و سازهای 
غیرمجاز کــه در بودجه 1402نیــز به آن توجه 
شده بود، باید توضیح بدهم که این اقدام از سر 
خیرخواهی برای مردم بود تا مانع از ایجاد مافیا 
در حوزه تأمین برق، گاز و آب این مناطق شویم. در 
این بند از بودجه بر دادن امکانات به شکل موقت 
تأکید شده است تا شرایط برای زندگی انسانی این 
شهروندان مهیا شود. این امکانات نیز درصورت 

لزوم و پس از بررسی قطع می شود.

مکث1

۲ قوه مسئول تدوین لایحه جرم انگاری شدند
محسن پیرهادی، رئیس فراکسیون مدیریت شهری مجلس: مجازات متخلفان حوزه ساخت وساز باید 
آنچنان سختگیرانه باشد که منجر به بازدارندگی در ارتکاب جرم شود. براساس هماهنگی های انجام شده 
میان 3قوه، دولت و قوه قضاییه مسئول تدوین لایحه جرم انگاری ساخت وسازهای غیرقانونی شده اند 
و مجلس به محض دریافت این لایحه- با توجه به اهمیت و ضرورت موضوع- به صورت اولویت دار به آن 
خواهد پرداخت. رفع خلأ های قانونی و جرم انگاری تخلفات حوزه ساخت وساز، تقویت و تشدید قوانین 
نظارتی برای اخذ مجوز ساخت وسازها و آگاه کردن مردم به اهمیت ضرورت توجه به قانونی بودن سازه، 
3گامی است که در کنار هم مانع از تکرار حوادثی چون پلاسکو، متروپل و خلازیر می شود. حادثه تخریب 
ساختمان غیرمجاز در یکی از مناطق شهر تهران موجب شد تا جمعی از شهرداران کلانشهر خواستار 
جرم انگاری ساخت وساز غیرمجاز و تعیین جزای کیفری برای سازندگان این سازه ها شوند. این خواسته 
باید در اولویت کاری 3قوه قرار بگیرد؛ چراکه ثمرات آن در حوزه حق شهروندی و جلوگیری از تضییع 

حق آسیب دیدگان و مالباختگان ساخت وسازهای غیرمجاز بسیار قابل توجه خواهد بود.

مکث2

پیگیر یک طرح جامع و مانع هستیم
پرویز سروری، رئیس شورای عالی استان ها: ساخت وسازهای غیرمجاز یک موضوع ملی است؛ به همین 
دلیل شورای عالی استان ها، جرم انگاری این ساخت وسازها را پیگیری می کند. کمیسیون معماری و 
شهرسازی و معاونت حقوقی شورای عالی استان ها نیز با کمک شهرداران کلانشهرها به دنبال طراحی 
یک طرح جامع و مانع هستند تا جرم انگاری این مسئله از طریق مجلس به نتیجه برسد. در کنار مسائل 
قانونی، موضوع ساخت وساز در حریم یکی دیگر از مشکلاتی است که در تهران شاهد آن هستیم. 
این ساخت وسازها در پایتخت متفاوت با سایر کلانشهرهاست. در همین راستا بارها اعلام کرده ایم 
که موضوع حریم با مشکل جدی روبه رو شده و مجلس باید مصوبه  خود را اصلاح کند. درحال حاضر با 
مشکل قانونی مواجه هستیم، حریم ها با یکدیگر درگیر و به حدود هم وارد شده اند. این اختلافات در 
حریم شهرها باعث سوءاستفاده سودجویان و ایجاد مشکلات مستمر در شهر شده است .در موضوع 
حریم شهرها در تهران، لازم است که استانداری و شهرداری تهران با یکدیگر به یک توافق مشترکی 
برسند و از مجاری قانونی این مسئله پیگیری شود. با توسعه مسئولیت های شهری و تبدیل شهرداری ها 
از یک سازمان خدماتی به یک سازمان اجتماعی باید بحث ضابط قضایی شدن کارکنان شهرداری با 
جدیت پیگیری شود؛ چراکه این موضوع باعث سرعت در انجام کارها خواهد شد و از این طریق مشکل 

کمبود نیروی فراجا رفع و رجوع می شود.

مکث3

شــهردار تهران از هدف گذاری برای تأمین 

شهردار
400هزار دستگاه موتورسیکلت برقی، ۵0هزار 
دستگاه تاکسی برقی و هزار دستگاه اتوبوس 

برقی برای پایتخت با همکاری وزارت صمت و نفت خبر داد.
علیرضا زاکانی، شهردار تهران، روز چهارشنبه در حاشیه جلسه 

هیأت دولت در جمع خبرنگاران ضمــن تقدیر از وزرای صمت و نفت با 
اعلام اینکه حرکت بزرگی در دستور کار قرار گرفته است، گفت: 400هزار 
دستگاه موتور برقی، ۵0هزار دستگاه تاکسی برقی و هزار دستگاه اتوبوس 
برقی هدفگذاری شــده تا به لطف الهی بتوانیم برای برقی سازی تهران 
به عنوان نخستین مجموعه در کشور گام برداریم. وی در ادامه یادآور شد: 
برخی زیرساخت ها در تهران مستقر شده و توسعه آن تا پایان سال ادامه 
خواهد داشت که امیدواریم جنبه کوشایی و تلاش دولت آقای رئیسی 
منجر به رفاه و آسایش شود و زمینه ساز زیست پذیری بالاتر تهران باشد. 
شهردار تهران در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه موضوع ما در 
بازار، ایمنی بخشی به وضعیت موجود است، گفت: وضعیت موجود، هم 
از جنبه فرسودگی قابل تامل اســت و هم محدودیت برای ارائه خدمت 
دارد. زیرساخت ایمنی این محدوده، پایین است و هر چند وقت یک بار 
دچار حادثه می شــود. مسئله این اســت که در کوتاه مدت با همکاری 
بازاریان ایمنی بخشی داشته باشیم. وی افزود: موضوع دوم که در دست 
بررسی است جانمایی یک مرکز اقتصادی در قالب طرح جامع تهران در 
مناطق 12 و 16 است تا با بنیانگذاری مرکز در طرح جامع بتوانیم ایمنی 
و مطلوبیت بهتری را در بازار شاهد باشیم که این برنامه در میان مدت و 

بلندمدت به نتیجه برسد.
زاکانی درخصوص حادثه خلازیر و جان باختن ۵ نفر در این حادثه هم 
گفت: ما در موارد قبلی خودمان ساخت و سازهای غیرمجاز را تخریب 
می کردیم، اما برای تخریبی که منجر به حادثه مذکور شــد با پیمانکار 
قرارداد بسته بودیم. شهردار تهران با بیان اینکه در آیین نامه 
ساخت وساز، چارچوب ها و شیوه های تخریب لحاظ شده 
است، یادآور شد: شیوه تخریب از بالا به پایین، انفجار، 
کشش و شرایط خاص پیش بینی شده است و مبتنی بر 
مسیر تخریب، روند ادامه دارد. وی درخصوص فیلم های 
منتشر شــده در فضای مجازی با موضوع نحوه تخریب 
ساخت و سازهای غیرمجاز در تهران گفت: در این فیلم ها به 
نوعی قبل و بعد از آن را تقطیع می کنند؛ ما برای تخریب در 
خلازیر با پیمانکار قرارداد بسته بودیم و پیش از آن و امروز 

را خودمان انجام می دهیم.
زاکانی با اشاره به تخریب ساخت وساز غیرمجاز در منطقه ۵، ۸ و 
19 طی روز گذشته، خاطرنشان کرد: ناظر بر تخریب های دیگر 
هم محیط، محصور و هم آب، برق و گاز قطع می شود. این فیلم 
نشان نمی دهد که برق قطع و صورتجلسه شده و محیط نیز بسته 
شده است. نحوه و سمتی که کشیده می شود سمتی است که آسیب را به 
محیط پیرامونی وارد نکند و اگر سمتی دیگر کشیده می شد روی خانه های 
مجاور آوار می شد. وی تأکید کرد: تخریب تا وقتی ساختمان ناایمن وجود 
داشته باشد، ادامه دارد؛ چراکه هرکدام از این ساخت و سازها یک بمب 
انفجاری است و ده ها و صدها برابر خسارت وارد خواهد کرد. شهردار تهران 
درخصوص ساماندهی دستفروشان نیز گفت: این ساماندهی مبتنی بر 
نرم افزارهایی انجام می شود که هم امکاناتی که ما در اختیار قرار می دهیم 
و هم اجناس و هویت فروشنده، در آن ثبت و ضبط می شود که از اواخر 
شهریوماه و ابتدای ربیع الاول، نوآوری های حوزه مجازی در بخش خدمات 
آغاز می شود و در همین راستا 1۸ خدمت ارائه خواهد شد. وی افزود: یکی 
از خدماتی که از ابتدای ربیع الاول تا 2 یــا 3  ماه زمان می برد، نظارت بر 
دستفروشان است و همه دستفروشان و شرایط آنها در نرم افزار پیش بینی 
شده، قابل رؤیت است. در همین راستا، ساماندهی جدی شکل می گیرد 
که وضعیت دستفروشان از آشفتگی خارج شود. زاکانی در بخشی دیگر از 
گفته هایش با بیان اینکه میدان آزادی مسیری را در جهت تبدیل شدن 
به یک میدان آیینی آغاز کرده است، گفت: مراسم هایی در مقیاس ملی از 
گذشته در این میدان برگزار می شد، اما در حوزه آیینی این مراسم شروع 
شده که یکی از موارد، کشتی سفینه النجاه با بهره مندی از هنر و تلفیق 
عقلانیت و احساس اســت که امکانی ایجاد کرده تا چند ده هزار نفر از 
برنامه ها استفاده کنند. امیدواریم این شرایط بتواند در معنویت، نشاط و 

ایجاد فضای مناسب زیستی برای تهران اثرگذار باشد. 
وزیر نفت نیز در جمع خبرنگاران ضمن تقدیر از شــهردار تهران با بیان 
اینکه کار مشترکی را بین وزارتخانه های نفت، صمت و شهرداری برای 
کاهش آلودگی هوای تهران با جدیــت پیگیری می کنیم که امیدواریم 
به زودی عملیاتی شود، گفت: برقی ســازی خودروهای عمومی اعم از 
تاکسی ها و وانت بارها در دستور کار است. وزارت نفت تقبل کرده که به 
ازای سرمایه گذاری در این حوزه به میزان سوخت صرفه جویی شده، حواله 
سوخت و یا معادل قیمت سوخت به نرخ فوب خلیج فارس به سرمایه گذار 
پرداخت کند که این برنامه، شــوق ســرمایه گذاری را در برقی سازی 

خودروها افزایش خواهد داد.

پله های برقی یا مکانیزه با هدف تسهیل و تسریع عبور و مرور عابران 
پیاده در تهران نصب شده اند. البته که در این اقدام توجهی هم به 
وضعیت سالمندان شده است. استفاده از این تجهیزات و امکانات 
شهری پروتکل )دستورالعمل( دارد، اما عدم رعایت این پروتکل ها 
از سوی برخی شــهروندان، حوادثی را در این پله ها رقم زد. مانند 
حادثه اخیر که منجر به آسیب دیدگی دست دختربچه ای 9ساله 
شد؛ حوادثی که زمینه ساز زمزمه های جمع آوری پله های مکانیزه 
شدند و در نهایت سیدمحمد آقامیری، رئیس کمیته عمران شورای 
شهر تهران در صحن پارلمان شــهری به این موضوع اشاره کرد و 
گفت: »معمولاً از پله برقی در مجتمع های تجاری، اداری و متروها 
استفاده می کنند. نصب پله برقی در معابر، توجیه فنی ندارد و عمده 
پله ها مستهلک شده اند و به همین دلیل شــاهد وقوع حوادث در 
آنها هستیم.« او شاید جزو نخســتین کسانی بود که موضوع رمپ 
را مطرح کرد و گفت که به جای پله برقی، رمپ های ۸ درصد ایجاد 
کنیم. رضا صیادی، مدیرعامل سازمان زیباسازی شهر تهران هم در 
راستای همین پیشنهاد، موضوع جمع آوری ۵0پل مکانیزه را مطرح 

کرد و گفت که در این پل ها از رمپ ۸درصد اســتفاده می شود. در 
جدیدترین اظهارنظر، صیادی به همشهری گفته است: »۵6نقطه 
که موقعیت استقرارشــان برای نصب یونیت، رمپ با شیب ملایم 
وجود دارد، شناسایی شده است. این کار در راستای تسهیل تردد 
اقشار خاص مانند سالمندان، توان یابان، مادران با کالسکه فرزندان 
خردســال و ... انجام می شــود. چرا که معتقدیم رمپ در پل های 
عابر پیاده انتخاب درست و دقیق تری است و امکان عبور و مرور برای 
دوچرخه سواران هم فراهم می شود. این کار پس از دریافت مجوزهای 

ترافیکی عملیاتی می شود.« 

تهران؛ شهری مملو از پله برقی
افزایش بی ضابطه پله های برقی در تهران ســبب شده امروز شاهد 
شهری مملو از پل های مکانیزه باشیم. صیادی در تأیید این مطلب 
گفت که اکنون بیش از ۵00یونیــت پله برقی در تهران وجود دارد 
که اساســاً این حجم از پله برقی در تهران نیاز نیست و در 20سال 
گذشته این کار بدون هیچ برنامه جامعی انجام شده است؛ بنابراین 
اگر امروز تصمیم به تعطیلی همه آنها گرفته شود قطعاً با اعتراض 
شهروندان مواجه خواهیم شد و از ســوی دیگر هم نگهداشت این 
پله ها هزینه های غیرمنطقی دارد. به هرحال ســازمان زیباسازی، 
پروژه اصلاح پله های برقی را در دستور کار قرار داده است و قطعاً این 

کار با مجوز ترافیکی و مطالعات دقیق انجام می شود.

   وضعیت پل های مکانیزه در 1401
   فروردین ســال ۱۴0۱مســئولیت پل هــای مکانیزه به ســازمان 

زیباسازی واگذار شد.
   کل پله های برقی 500یونیت بود.

   حدود 50درصد پله ها به دلیل نواقص فنی، خاموش بودند.
    پس از تحویل، 40درصد پله ها به دلیل مسائل ایمنی توسط 

سازمان زیباسازی خاموش شد.
    تنها 10درصد پله ها در زمان تحویل، فعال بودند.

    تا 6  ماه دیگر در ۵6 نقطه، رمپ 8درصد اجرا می شود.

از شورای شهر چه خبر؟
اعضای شورای شــهر تهران دیروز در گفت وگو با برخی از 
رسانه ها درباره موضوعات مختلف اظهارنظرهایی داشته اند.

 فضای طرح سؤال از شهردار 
کاملا مردم سالارانه بود

علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای 
شهر تهران: روز سه شنبه یکی از روزهای 
خوب شورا بود؛ چراکه در یک فضای کاملا 
مردم ســالارانه که از ویژگی هــای نظام 
شورایی است، سؤالات اعضای شورا تقدیم شهردار شد و شهردار 
نیز در کوتاه ترین زمان ممکنی که برای آن مقرر شــده بود با 
حضور در صحن پاسخ این سؤالات را ارائه کرد .ما معتقدیم باید 
در بخش هــای مختلف نظام چــه بخش هــای نظارتی و چه 
بخش های اجرایی این گفت وگو برای حل مســائل کشــور و 
همچنین برای رفع مسائل شهر تهران اتفاق بیفتد. این کار باعث 
می شود اگر ایرادی وجود دارد در رفع آن اقدام شود و اگر کاری 
درست پیش  می رود برای اذهان روشن شود و همانطور که مقام 
معظم رهبری هم تأکید دارند امید به مردم داده شود و دل ها به 
این مطمئن شود که مسئولان برای حل مشکلات کشور تلاش 

می کنند.

 لزوم برخورد با ساخت وسازهای غیرمجاز 
برای جلوگیری از حاشیه نشینی

پرویز ســروری، نایب رئیس شورای 
اســلامی شــهر تهران: به هیچ وجه 
نمی توانیم در راه مبارزه با ساخت وسازهای 
غیرمجــاز قصور و کوتاهــی کنیم. در هر 
نقطه ای ساخت وســاز غیرمجــاز اتفاق بیفتد، از شــهرداری 
می خواهیم با قاطعیت عمل کند؛ هرچنــد کار در این زمینه 
قرارگاهی اســت. ناجا و مجموعه های دیگر باید کنار هم قرار 
بگیرند و نسبت به این تهدید، عملکردی جدی داشته باشند. 
عدم برخورد با ساخت وساز غیرمجاز منجر به حاشیه نشینی هایی 
می شود که در ساختمان های کاملاً ناایمن شکل می گیرد و شهر 
را در معــرض تهدیدهای جدی قرار خواهــد داد. در این دوره 
هم افزایی خوبی شــکل گرفته که شــاید کامل نباشــد، اما 
هماهنگی هایــی وجــود دارد و در خلازیــر هــم تخریــب 

ساخت وسازها با هماهنگی انجام شد.

451هزار وسیله نقلیه برقی در راه تهران

موتورسیکلت برقی

400.000
 دستگاه

تاکسی برقی

50.000
 دستگاه

اتوبوس برقی

1.000
 دستگاه

لیلا شریفگزارش
روزنامه نگار

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

نصیبه سجادیهمشهری یار
روزنامه نگار

نیاز حیاتی تهران به تعمیرات اساسی مترو

16آبان 1400بود که مهدی اقراریان، رئیس کمیســیون 
نظارت و حقوقی شــورای اسلامی شــهر تهران اعلام کرد: 
3۵درصد قطارهای درون شهری و 7۵درصد ناوگان خط ۵ 
متروی تهران نیاز به اورهال دارند. اشــاره اقراریان این بود 
که »مدیریت شهری پنجم، شــهر را در شرایط بدی از نظر 
اورهال رها کرده است. در چنین شرایطی زیرساخت مترو 
در مدیریت بحران نه تنها مددرسان نیست بلکه خود به یک 
معضل و بحران انســانی تبدیل خواهد شد. در عین حال در 
دوره مدیریت شهری حاضر، برای نخستین بار واگن DC را 
اورهال کردیم. در خطوط شهری 129 واگن AC و 42 رام 
قطار AC داریم که در گذشته 2 رام از این واگن ها بازسازی 
شده بود، اما تا دوره اخیر این نحوه از بازسازی که اینگونه ارتقا 
پیدا کند، به هیچ عنوان صورت نگرفته بود. در ســال جاری 
برای نخســتین بار یک رام قطار DC پلاس بازسازی شده، 
ارتقا یافته و تحویل شهرداری شده است. 2 رام نیز در مسیر 
ارتقا و بازسازی است که 6 رام قطاری که وعده بازسازی آن 
داده شده بود، به زودی وارد مدار می شود. 23 رام دیگر نیز تا 

پایان سال وارد جریان خدمت رسانی خواهد شد.

میزان پیمایش هر واگن مترو برای اورهال

720.000 کیلومتر
تعداد واگن های تهران

1500 دستگاه
نیاز واگن های مترو  به اورهال

900 دستگاه
میزان فرسودگی ناوگان مترو

60 درصد ناوگان
قیمت هر رام قطار

350 میلیارد تومان
قیمت اورهال هر رام قطار

40 میلیارد تومان
ژاد

س ن
عبا

د 
حم

ی/ م
هر

مش
ا: ه

س ه
عک

فیلم عملیات تخریب غیرمجازها تقطیع شد

پشت مافیا درآمدند
مدیریت شــهری، عزم خــود را بــرای برخورد بــا مافیای 

در شهر
ساخت و سازهای غیرمجاز جزم کرده اســت و نشان داده با 

کسی شوخی ندارد و مماشات نمی کند.
پس از تخریب گسترده ساخت و سازهای غیرمجاز در منطقه 19 و حادثه ای 
که منجر به جان باختن ۵تن شــد، عده ای بدون اشاره به تلاش های مافیا در 
قدکشیدن ساختمان های ناایمن، شــهرداری تهران را مورد سیبل اتهامات 
و هجمه ها قرار دادند، این موارد مانع از تخریب ها توســط مدیریت شــهری 
نشــده و در رویکرد دیگری ســناریوی جدیدی نوشــته و برای رسیدن به 
اهداف شان فیلم دیگری از تخریب ها را باز نشر دادند؛ تصاویری از قطع درخت 
و ســقوط تیر چراغ برق که بیانگر تخریب های ناایمن و بــدون برنامه ریزی 

بود و فیلم تقطیع شــده ای که در آن تصاویر 
قطع سیم های برق و اطلاع رسانی نیروهای 
شهرداری نبود. همه این موارد نشان می دهد 
که مافیــای ساخت وســاز از حمایت های 
سیاسی برخوردارند و به گفته مهدی عباسی، 
رئیس کمیســیون معماری و شهرســازی 
شورای شــهر تهران باید ریشه مافیا خشک 
شــود؛ وگرنه این ماجراها همچنــان ادامه 

خواهد داشت.

اجرای رمپ روی پل های عابر پیاده عکس روز

ویدئوی مرتبط با  این گزارش 
را با اسکن این کد  ببینید

برگزاری نمایشگاه های پرمخاطب همچنان در 2 سایت اصلی شهر 
تهران، حواشی خود را دارد. هر بار که نمایشگاهی در سئول برگزار 
می شود، ترافیک شــدید بزرگراه چمران، مصوبه شورای شهر 
درباره انتقال نمایشگاه های پرمخاطب به مجموعه شهر آفتاب را 
به یاد ما می آورد. 2 سال قبل شورای شهر در مصوبه ای شهرداری 
را موظف کرد که نمایشگاه ها را از محل فعلی به شهر آفتاب منتقل 
کند، اما ظاهرا رقابت بین 2 سایت نمایشگاهی و مخالفت هایی در 
وزارت صمت که نمایشگاه بین المللی سئول را در اختیار دارد مانع 
انتقال برنامه های پرمخاطب به شهر آفتاب می شود. در نتیجه 
مصوبه شورای شهر عملیاتی نشده است و هر یک از سایت های 
نمایشگاهی برنامه های خود را اجرا می کنند؛ برنامه هایی که گاهی 

تکراری هستند.

اما چرا مشکل بین 2 سایت نمایشگاهی هنوز رفع نشده است؟
عباس تقدسی نژاد، مدیرعامل شهر آفتاب در این باره می گوید: 
»ما دکتر علی آبادی، وزیر صمت را با عملکرد مؤثر شرکت مپنا 
می شناسیم و دکتر احمدرضا علایی، مدیرعامل شرکت سهامی 
نمایشــگاه های بین المللی هم درباره همکاری بین 2 ســایت 

نمایشگاهی دیدگاهی مثبت و متفاوت با مدیران پیشین دارد. 
به همین دلیل تصور می کنم نباید دائما درباره اختلافات گذشته 
صحبت کنیم بلکه باید ببینیم در آینده چگونه به تعهدات خود 
عمل کنیم.« او با اشــاره به اینکه دادستانی کل کشور و سازمان 
بازرسی کل کشور هم درباره انتقال نمایشگاه موضع گرفته اند، 
می افزاید: »دوستان در سازمان توسعه تجارت و شرکت سهامی 
نمایشــگاه های بین المللی تصمیم گرفتند که بــرای برگزاری 
نمایشگاه ها هم افزا باشــیم. تیم کارشناسی مشخص کردیم که 
نمایشگاه ها را متناسب با موضوعات ارزیابی  کنند و تقویم مشترک 
تنظیم می شود. به زودی با آقای علایی تفاهمنامه رسمی را امضا 
می کنیم. اعتقادشان بر این است که بیشتر نقش مدیرعامل شرکت 
سهامی ایران را ایفا کنند به جای اینکه مدیرعامل یک سایت باشند 
زیرا باید بین شرکت سهامی نمایشگاه های بین المللی تهران و 
سایت نمایشگاه بین المللی تهران تفکیک قائل شویم.« او افزود: 
»برای امسال قرارداد هایی داریم و حدود 2۵-20 نمایشگاه تا آخر 
سال خواهیم داشت، اما باید تقویم مشترکی با نمایشگاه بین المللی 
بنویسیم که برنامه های تکراری برگزار نشوند و نمایشگاه هایی که 

پرترافیک هستند به شهر آفتاب بیایند.«

محمد سرابی؛ روزنامه نگار

مذاکرات بر سر انتقال نمایشگاه های پرمخاطب

پارکینگ به یوسف آباد رسید

»ما پارکبان خودروهایی شده ایم که صاحبان آنها از مناطق دیگر و سایر شهرهای 
ایران از نخستین ساعات صبح خودروهایشان را در کوچه و خیابان های منطقه پارک 
می کنند و ساعت8-7 که کارشان تمام شد، با همین خودروها راهی خانه های شان 
می شوند. نتیجه می شود صف بزرگی از خودروهای پارک شده و تبدیل شدن منطقه 
به پارکینگ بزرگ خودرو و شلوغی و ترافیک.« اینها عمده ترین مشکلی است که 
شهروندان ساکن منطقه6 با ما در میان می گذارند؛ تقریبا از همه جای آن، یوسف آباد، 
امیرآباد، محدوده پارک لاله و... و تأکید هم می کنند از طرق مختلف به گوش مسئولان 

شهری رسانده اند، ولی نتیجه ای نگرفته اند.
جمشید رحمانی پناه، یکی از ساکنان یوســف آباد است که می گوید: »منطقه6 پر 
است از مراکز تجاری، بیمارستان، دانشــگاه و مراکز اداری و دولتی مهم که همین 
امر افراد زیادی را از همه تهران و از شهرهای دیگر به این منطقه وارد می کند برای 
استفاده از این امکانات.« او به کارمندان ادارات هم اشاره می کند که هر روز با خودرو 
به منطقه می آیند و همین جا پارک می کنند و می روند سرکار.« رحمانی پناه درباره 
بیمارستان محب کوثر می گوید: »این بیمارستان پارکینگ ندارد. با وجود اینکه به 
اهالی قول داده بودند که پارکینگ آن را حتما تامین کنند و فضا هم داشتند، اما این 
کار را نکردند. هیچ ساعتی از روز در اطراف این بیمارستان  جای پارک پیدا نمی شود. 
دوطرف خیابان پر از خودروست و درصورت وقوع بحران، آمبولانس و ماشین های 

آتش نشانی قادر به حرکت نیستند.

شهر آفتاب؛ از درآمدها تا تعرفه

تعرفه نمایشگاه 
شهر آفتاب

درصورت موافقت شورای شهر، برای 
شرکت های نوپا  کمتر از یک سوم 
مبلغ رایج نمایشگاهی خواهد بود.

درآمد سالانه 
60- 50 میلیارد تومانشهر آفتاب

موضوع های رایج 
200 موضوعنمایشگاهی

موضوع  های قابل 
1000 موضوعتعریف نمایشگاهی

 مساحت 
شهر آفتاب

275 هکتار فعلی 
600 هکتار درصورت توافق 

با آستان حرم مطهر

  شهرداران کلانشهرها خواستار 
جرم انگاری ساخت و ساز غیرمجاز شدند

16 مرداد ماه ســال جاري بود که  شهرداران 18 کلانشهر 
کشور در نامه ای خطاب به سران قوا خواستار جرم انگاری 
ساخت و ساز غیرمجاز و تعریف مســئولیت کیفری برای 
سازندگان این سازه ها شدند. در این نامه آمده است:  ساخت 
و سازهای غیرمجاز در قوانین جزایی جرم انگاری نگردیده 
و هیچ ضمانت اجرایی مناســبی برای ارعاب سازندگان 
غیرمجاز، به منظور رعایت قانون وجود ندارد و متخلفان با 
سوءاستفاده از این خلأ قانونی، ضمن ایجاد خطرهای جانی و 
مالی برای ساکنین این سازه ها،آسیب های جبران ناپذیری 

به زیست شهری نیز وارد می سازند.


